
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ 

Přátelé, rád bych se po několik týdnů zaměřil na „Moc duchovních mužů“. 

Ženám jsem se v minulosti už věnoval a časem se k nim jistě vrátím. 

 

Abyste dobře porozuměli, když mluvím o „duchovních mužích“, pak mám 

především na mysli ty, jejichž životy máme zachyceny v Bibli. Jako „duchovní“ 

je nazývám proto, že nám jejich příběhy předkládají osobní zkušenost ve vztahu  

k Bohu a umožňují nám nahlédnout do duchovního světa. Kromě toho nás 

mohou v mnohém dobrém inspirovat. 

 

Nevím, jestli jste někdo přemýšlel nad tím, co charakterizuje duchovní muže  

a ženy, o kterých nám vyprávějí Biblické příběhy? A asi je nutné dodat, že 

každý člověk, jak už to tak bývá, je něčím výjimečný a liší se od druhých. 

  

- Jak byste je charakterizovali, čím jsou zvláštní? (A můžeme vždycky říci 

jméno a dotyčného jedním až třemi slovy charakterizovat.) 

 

Pojďme začít klidně u praotců a pramatek. A hezky si to zapišme: 

Noe, Abraham, Josef, Mojžíš, Sára, Mirjam… 

 

Když nad tím společně uvažujeme, možná nám dojde, že se v některých těch 

příbězích sami nacházíme anebo možná také charakterizujeme tu danou postavu, 

která je nám něčím blízká tím, co je nám samotným srozumitelné (vlastní). Až 

tedy budete příště listovat příběhy ve své Bibli, pokuste se nad těmi postavami 

přemýšlet jinak – co je charakterizuje, jakým způsobem Bůh vstupuje na jejich 

cestu. 

 

Náš dnešní příběh věnuji praotci Abramovi přejmenovaného na Abrahama. 

Neřekneme všechno. Půjde spíše o mozaiku, která vás má inspirovat k tomu, 

abyste se příběhem tohoto muže pročetli sami.  

 

- Pokud si vybavíte Abramův příběh, jak byste tohoto muže 

charakterizovali? 

 

Abraham – touha, velkorysost, důvěra 

Pojďme se ve čtyřech zastaveních na tohoto muže podívat: 

I řekl Hospodin Abramovi: „Odejdi ze své země, ze svého rodiště a z domu 

svého otce do země, kterou ti ukážu. Učiním tě velkým národem, požehnám tě, 

velké učiním tvé jméno. Staň se požehnáním! Požehnám těm, kdo žehnají tobě, 

prokleji ty, kdo ti zlořečí. V tobě dojdou požehnání veškeré čeledi země.“ 

(Genesis 12:1-3) 



- Přemýšleli jste někdy nad tím, co bylo zřejmě tou hlavní příčinou 

skutečnosti, že Abram se v reakci na Boží hlas vyrazil na cestu 

poutníka? Co Vás napadá? 

 

Jsem přesvědčen o tom, že ho Pán Bůh dotkl na tom nejcitlivějším místě. 

Připomeňme si nejprve, že Abram, poté co spolu s otcem (po smrti Abramova 

bratra) změní místo svého působiště, se stává docela úspěšným podnikatelem 

s dobytkem. Jeho bohatství vzrůstá. A přesto pociťuje nedostatek, jedinou 

touhu a zároveň i bolest: jde o potomka, o dědice, kterého stále nemá. 

 

Když si čas od času připomínám příběh Abrama, uvědomuji si, že se nám Bůh 

dává poznat tím, že se dotkne našeho nejcitlivějšího místa. Místa, které 

máme skryté hluboko v sobě (někdy o něm ani nevíme). Jde o bolavé místo, 

které může naplnit pouze On svou přítomností. 

- Dokážeš si sám vybavit, co je tím tvým bolavým, či slabým místem? Tím, 

kde cítíš nedostatek, bolest, úzkost? 

 

Abram se mohl svým vrstevníkům a sousedům jevit jako podivín – z jejich 

pohledu odešel za „nějakým“ hlasem. Jenže ten hlas, když nad příběhem 

přemýšlíme, mluvil k touze jeho srdce. Pokud se měl stát velkým národem, pak 

to muselo znamenat, že bude mít potomka, tedy i dědice. 

 

Když sledujete celý Abramův příběh, zjistíte, že Bůh dokonce použil selhání 

tohoto muže proto, aby ho naučil velkorysosti a učinil ho velkým. Vzpomeňme 

na ten zvláštní příběh, kdy se před neúrodou odebere Abram se svou rodinou  

i majetkem do Egypta. A zde ze strachu zapře Sáraj, svou manželku. Ta se ocitá 

na dvoře faraona, ale protože Bůh zasáhne, faraon si Sáraj nepřivlastní a vykáže 

Abrama ze země. Zároveň ho zahrne dalším bohatstvím. Je to pozoruhodné – 

místo trestu pouhé pokárání, místo propadnutí majetku odměna navíc. Po 

odchodu z Egypta nám příběh říká, že se z Abrama stal velmi zámožný muž. 

Netroufnu si tvrdit, zda měl Abram v sobě velkorysost takříkajíc od narození, 

ale egyptská zkušenost ho něčemu určitě naučila. I Abram se stává velkorysým 

– nabídne synovci Lotovi výběr místa k pobytu a sám se spokojí s tím, co zbyde. 

Později se vypraví na záchrannou akci, když je Lot odvlečen do zajetí králi ze 

severu. A po tomto válečném tažení o vlastní vůli přináší desátek ze 

svého majetku, když potkává kněze Boha nejvyššího, Malkísedeka, krále 

Šálemu. 

 

Velkorysost je zvláštní v tom, že nevyžaduje obdiv či revanš. Velkorysí lidé, 

pokud nejde z jejich strany o vypočítavý hokynářský kalkul „něco za něco“, jsou 

určitým způsobem ve svém dávání naivní a mnohdy až marnotratní. Pokud 

znáte někoho velkorysého, pak máte zkušenost, že takovým lidem jde především 

o druhé lidi. 



Abramův příběh je ve svém pokračování protkán setkáními s Bohem – 

obnovením a rozšířením zaslíbení, uzavřením společné smlouvy, změnou jména. 

S Abrahamem Bůh navazuje stále důvěrnější vztah. Dává se mu znovu  

a znovu poznat. A tato setkávání stále více proměňují Abrahamův charakter. 

 

Nakonec Bůh přizve tohoto muže i ke svému rozhodování. Abraham se tak stává 

spoluúčastníkem a spolurozhodovatelem Božího jednání. Dostáváme se ke 

známému místu, které bychom mohli nazvat „smlouváním o duše 

spravedlivých“ – tedy smlouvání o životy obyvatel Sodomy a Gomory. Na 

začátku tohoto příběhu se projevuje Boží velkorysost – Abraham a Sára jsou 

ujištěni o tom, že Bůh na zaslíbeného potomka nezapomněl. A příběh pokračuje 

tak, jako by Bůh vzápětí chtěl testoval Abrahamovu velkorysost tváří v tvář 

vlastní velkorysosti: 

Tu Hospodin řekl: „Mám Abrahamovi zamlčet, co hodlám učinit? Abraham se 

jistě stane velikým a zdatným národem a budou v něm požehnány všechny 

pronárody země. Důvěrně jsem se s ním sblížil, aby přikazoval svým synům 

a všem, kteří přijdou po něm: »Dbejte na Hospodinovu cestu a jednejte podle 

spravedlnosti a práva, ať Hospodin Abrahamovi splní, co mu přislíbil«.“ 

(Genesis 18:17-19) 

 

Určitě si vybavíte, jak Abraham přesvědčuje Boha, aby nezničil prosperující 

sodomskou oblast, pokud v ní žije alespoň padesát spravedlivých. Ten počet 

Abraham postupně snižuje, až to nakonec usmlouvá na deset spravedlivých. 

 

Abraham, jehož synovec žil v této oblasti, měl určitě spolehlivé zprávy, jak to na 

onom místě chodí. A přesto se zde projevuje jeho velkorysost. Zájem o druhé 

činí jeho slova mocná. Dokonce natolik, že smlouvá s Pánem života. Jsem 

přesvědčen, že Bůh ocenil tento Abrahamův odvážný zápas tím, že nechal 

vyvést ze zkázy jeho synovce Lota s rodinou. I ten jeden stál za záchranu! 

 

Může to být dobrá inspirace pro nás. 

- Kde dnes či zítra můžeme projevit svou velkorysost? Je někdo, za jehož 

záchranu se můžeme přimlouvat? 

 

Abraham je nejenom „Otcem všech věřících“, jak se mu často říká, ale také ho 

můžeme nazvat mužem, který opakuje své chyby. Zmínili jsme epizodku  

o jeho zapření manželky v Egyptě ze strachu o vlastní život. Totéž zopakuje 

ještě jednou na dvoře Gerarského krále Abímeleka. Abímelek pojme Sáru za 

ženu, ale Bůh ho včas zastaví. 

 

V následném rozhovoru se ukazuje Boží velkorysost a zároveň poctivost 

Abímeleka. Abímelek nakonec vrací s pokáráním Abrahamovi ženu a obdaří ho 

dalším bohatstvím. 



Té noci však přišel k abímelekovi ve snu Bůh a řekl mu: „Kvůli ženě, kterou sis 

vzal, zemřeš; vždyť je provdaná.“ Proto se k ní abímelek nepřiblížil a řekl: 

„Panovníku, což vybiješ pronárod, i když je spravedlivý? Což mi on sám neřekl: 

»To je má sestra« ? Ano, i ona řekla: »To je můj bratr«. Učinil jsem to  

v bezúhonnosti srdce a s čistýma rukama.“ A Bůh mu ve snu odvětil: „I já vím, 

že jsi to učinil v bezúhonnosti srdce a sám jsem ti zabránil, aby ses proti mně 

neprohřešil; proto jsem ti nedovolil dotknout se jí.“ (Genesis 20:3-6)   

 

Nám vrtá hlavou, jak může Abraham, který rozmlouvá s Bohem, znovu  

(a z našeho pohledu tak hloupě) selhávat? Nové selhání nám ukazuje dvě 

podstatné věci: (1) i přes vztah s Bohem nejsme nikdo naprosto bez chyb  

a dokonalí, (2) znovu a znovu se učíme důvěřovat Bohu, že se o nás v každé 

situaci postará. 

 

Otázka pro nás: 

- V čem právě prožívám tu největší nejistotu, strach, pocit ohrožení?  

A věřím vůbec tomu, že mi z této situace může Bůh ukázat východisko? 

 

A je před námi poslední moment z Abrahamova života. Jde o obětování syna 

zaslíbení – Izáka. Vyprávění, které působí temně, až hororově. Otec, který se 

ve vysokém věku dočká dědice, je vyzván k tomu, aby šel obětovat to, co je 

pro něj dražší než jeho vlastní život: 

Po těch událostech chtěl Bůh Abrahama vyzkoušet. Řekl mu: „Abrahame!“ Ten 

odvětil: „Tu jsem.“ A Bůh řekl: „Vezmi svého jediného syna Izáka, kterého 

miluješ, odejdi do země Mórija a tam ho obětuj jako oběť zápalnou na jedné 

hoře, o níž ti povím!“ (Genesis 22:1-2) 

 

K tomuto příběhu jen pár postřehů: Abraham nic neřekl Sáře (ostatně jak byste 

vysvětlovali manželce, že právě jdete obětovat milovaného syna). Abraham ví, 

že se mu doposud dostalo velkorysé a nezasloužené milosti. Za roky vztahu 

s Bohem se naučil Hospodinu důvěřovat, což vyjadřuje věta: „Můj synu, Bůh 

sám si vyhlédne beránka k oběti zápalné.“ A šli oba spolu dál. (Gen 22:8) 

Často se mluví o tom, že pro Abrahama jde o zkoušku důvěry, ale nejspíš 

zapomínáme na to, že pro Izáka jde o zkušenost osobního vykoupení. 

 

Když shrnu Abrahamův příběh do pár závěrečných slov: přestože šlo o muže 

chybujícího, poháněného touhou po dědici, jeho putování a vztah s Bohem ho 

naučily stát se velkorysým a tím, kdo Bohu důvěřuje. Moc tohoto muže 

vychází především ze skutečnosti, že se mu Bůh dal poznat, z ochoty, se i přes 

všechny chyby, naučit Bohu důvěřovat a opravdového zájmu o druhé. 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 3.9.2023) 


